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اخبارخبر

جنجال های ادامه دار چند فیلم ساز 
به کن کشیده شد

تیری فرمو، مدیر جشنواره فیلم کن، از تصمیم 
خود مبنی بر انتخاب فیلم »ژان دو باری« با بازی 
»جانی دپ« در نقش لویی پانزدهم، به عنوان 

فیلم افتتاحیه دفاع کرد.
به گزارش ایسنا، »ژان دو باری« به کارگردانی 
»مایون« یک فیلم زندگی نامه ای از زن معروف 
قرن هجدهم است که در سال ۱۷۹۳ در جریان 
در  فرمو«  »تیری  شد.  اعدام  فرانسه  انقلاب 
با  انتخاب این فیلم  با ورایتی گفت که  گفتگو 
بازی »جانی دپ« یک “انتخاب بحث برانگیز” 
نیست و افزود: »اگر جانی دپ از کار منع می 
شد، شرایط متفاوت بود اما اینطور نیست. ما 
فقط یک چیز را می دانیم، سیستم قضایی وجود 
دارد و من فکر می کنم او برنده پرونده حقوقی 

شده است.«
همسر  با  حقوقی  دعوای  در  دپ«  »جانی 
سابقش »امبر هرد« که در آن هر دو متهم به 
افترا علیه دیگری بودند، تا حد زیادی پیروز شد. 
در پایان دادگاه، دپ در سه مورد موفق بود و 
بیش از ۱۰ میلیون دلار غرامت دریافت کرد، در 
حالی که هرد در یک مورد موفق بود و ۲ میلیون 
دلار غرامت به او تعلق گرفت. درخواست دادگاه 
تجدیدنظر از سوی دو طرف پس از توافق آنها 
برای حل و فصل پرونده لغو شد. با این حال، 
شهرت دپ پس از شکایت در مورد تاکتیک های 
او به شدت آسیب دیده  مورد استفاده وکلای 

است.
شکایت  که  گفت  همچنین  فرمو«  »تیری 
فرانسوی  برجسته  روزنامه نگار  پلنل«  »ادوی 
علیه »مایون« کارگردان و بازیگر فیلم »ژان دو 
نخواهد  در کن  فیلم  بر حضور  تأثیری  باری« 
داشت. خبرگزاری فرانسه در گزارش فاش کرد 
که »»ادوی پلن« مدعی است که »مایون« در 
ماه فوریه در رستورانی در پاریس به او حمله 
کرده است اما مدیر باسابقه جشنواره کن معتقد 
است این موضوع هیچ ربطی به جشنواره ندارد، 
به خصوص این که ما پس از اعلام فیلم »ژان 
دو باری« برای افتتاح کن، از وجود این شکایت 

مطلع شدیم.
جدید  فیلم  درباره  سوالی  به  همچنین  فرمو 
»وودی آلن«، فیلمسازی که علیرغم جنجال های 
جاری پیرامونش در ایالات متحده، همواره مورد 
حمایت کن قرار گرفته است، اما فیلم جدیدش 
در کن حاضر نیست، در مصاحبه ای با روزنامه 
آلن  فیلم جدید  دیدن  »علیرغم  فیگارو گفت: 
که یک فیلم جنایی عاشقانه فرانسوی زبان به 
نام »Coup de Chance« را برای کن انتخاب 
نکرده ایم، چرا که می دانیم که اگر فیلم او در کن 
نمایش داده شود، جنجال بر علیه فیلم او و فیلم 
های دیگر آغاز می شود. با این حال، »فرمو« 
گفت که فیلم در میان کاندیدهای حضور در 
کن نبوده و این نشان می دهد که ساخته جدید 
»وودی آلن« یا به اندازه کافی خوب نبوده یا به 

احتمال زیاد به موقع آماده نمی شود.
ظاهر  کن  در  مرتبا  آلن«  »وودی  فیلم های 
شده اند، آخرین بار در سال ۲۰۱۶ کمدی »کافه 
کن  در  آیزنبرگ«  »جسی  بازی  با  سوسایتی« 
رونمایی شد. با این حال، این کارگردان همچنان 
یک چهره نه چندان محبوب در صنعت سینما 
کارگردان  این  قرارداد  و  است  دیگر  جاهای  و 
آمریکایی با استودیو آمازون برای ساخت چهار 
به  مجدد  توجه  دلیل  به   ۲۰۱۸ سال  در  فیلم 
اتهامات دخترخوانده اش »دیلن فارو«، مبنی بر 
سوء استفاده جنسی از او، لغو شد با این حال 
و  است  کرده  رد  را  ادعاها  این  »آلن« همیشه 

تحقیق بدون هیچ اتهامی علیه او مختومه شد.
متعاقباً  نیز  آلن«  »وودی  خاطرات  کتاب 
سرانجام  اما  شد،  لغو  هَچت  انتشارات  توسط 
انتشارات دیگری در سال ۲۰۲۰ منتشر  توسط 
جمله  از  توجهی  قابل  چهره های  تاکنون  شد. 
»اسکارلت یوهانسون«، »خاویر باردم« و »الک 
که  حالی  در  کرده اند،  دفاع  آلن  از  بالدوین« 
»کیت وینسلت«، »ربکا هال« و »کالین فرث« 
از جمله افرادی هستند که اعلام کردند دیگر با او 

کار نخواهند کرد.
فیلم  که  مدیر جشنواره کن همچنین گفت 
»رومن  یعنی  جنجالی  فیلمساز  دیگر  جدید 

پولانسکی« را ندیده است.

علی دارابی:
ایکوموس دیده بان بافت های 

تاریخی شود
و  گردشگری  میراث فرهنگی،  وزیر  قائم مقام 
صنایع دستی در دیدار با اعضای ایکوموس )شورای 
بین المللی بناها و محوطه ها در ایران( انتظاراتی 
را از جمله رصد و دیده بانی ایکوموس در موضوع 

بافت های تاریخی مطرح کرد.
وزیر  قائم مقام  ـ  دارابی  علی  ایسنا،  گزارش  به 
میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی و معاون 
میراث فرهنگی کشور ـ به مناسبت روز بین المللی 
قوام الدوله،  از خانه  تاریخی  و محوطه های  بناها 
این  رئیسه  هیأت  با  و  بازدید  ایکوموس  دفتر 

مجموعه گفت وگو کرد.
دارابی، ایکوموس را سرمایه اجتماعی دانست که 
ظرفیت های علمی آن در تمام زمینه های مربوط به 

میراث فرهنگی باید مورد استفاده قرار بگیرد .
و  گردشگری  فرهنگی،  میراث  وزیر  مقام  قائم 
صنایع دستی، بزرگ ترین کمک ایکوموس را معرفی 
اعضای مورد تایید به عنوان ناظر و معین پایگاه های 
ملی و جهانی عنوان کرد و گفت: در زمینه تدوین 
طرح های مهمی از جمله بافت های شیراز و رشت 
نیاز به مشارکت جدی ایکوموس داریم که به عنوان 
مسائل  رصد  به  دیده بان  مانند  و  علمی  ناظر 

بپردازند.
معرفی کارشناس برای بخش آموزش بین المللی، 
معرفی کارشناسان تخصصی برای حضور در رسانه 
ملی، حضور متخصصان ایکوموس در ۲۱ شورای 
میراث  فرهنگی، برگزاری جلسات مشترک علمی 
به صورت ماهیانه، برگزاری کارگاه های آموزشی برای 
از دیگر موارد  تازه منصوب شده  مدیران استانی 
مطرح شده از سوی معاون میراث فرهنگی کشور 

بود.
گردشگری  میراث فرهنگی،  وزیر  قائم مقام 
پیش نویس  تهیه  به  همچنین  صنایع دستی  و 
معاونت  همکاری  مبنای  به عنوان  تفاهمنامه 

میراث فرهنگی و ایکوموس اشاره کرد.
مهدی حجت ـ مؤسس سازمان میراث فرهنگی 
را  ایران  ایکوموس  موسسه  ریاست  اکنون  که 
ـ نیز با بیان این که ایکوموس از  به عهده دارد 
مؤسسات وابسته به یونسکو با مسؤولیت های 
است،  تاریخی  بناهای  و  محوطه ها  به  مربوط 
و  وظایف  مهم ترین  و  ساختار  تشریح  به 
مطالبات  برخی  و  مؤسسه  این  ماموریت های 

موجود پرداخت.
ایکوموس  ساله  بیست  فعالیت  بازنگری  به  او 
با شعار  را  بیانیه ای  افزود:  و  اشاره کرد  ایران  در 
»برافروختن آتش عشق به میراث فرهنگی در دل 
هر ایرانی« در چهار صفحه منتشر کرده ایم که در 
آن مسؤله محور بودن و ارتقای آگاهی مردم نسبت 
اولویت های  مهم ترین  به عنوان  میراث فرهنگی  به 

این موسسه  در دستور کار قرار گرفته است.
فعالیت  به  ایران  ایکوموس  مؤسسه  رئیس 
در  تخصصی  گروه   شانزده  و  علمی  کمیته های 
زمینه های مختلف از جمله نگارش مقاله، ساخت 
فیلم، انیمیشن، در راستای افزایش آگاهی مردم 
همکاری  برای  ایکوموس  آمادگی  از  و  کرد  اشاره 
کرد:  بیان  و  داد  خبر  میراث فرهنگی  معاونت  با 
میراث فرهنگی  معاونت  پیوسته  بال  را  ایکوموس 
بدانید که در راستای پاسخ به نیازهای شما گام 

برمی دارد.
بناها،  احیای  و  حفظ  مدیرکل  ـ  داوری  فاطمه 
بافت ها و محوطه های تاریخی، رضا سامه مدیرکل 
ناصر  جهانی،   و  ملی  میراث  پایگاه های  امور 
نوروززاده چگینی ـ معاون ایکوموس ـ و جلیل گلشن 
این جلسه حضور  در  نیز  ـ  ایکوموس  خزانه دار  ـ 

داشتند.

صنعت نشر بریتانیا رکورد زد
درآمد صنعت نشر بریتانیا در سال ۲۰۲۲ رکورد 

شکست.
از گاردین،  صنعت  ایسنا و به نقل  به گزارش 
نشر بریتانیا با درآمد کلی ۶.۹ میلیارد پوند رکورد 

جدیدی را در سال ۲۰۲۲ به ثبت رساند.
گزارش سالانه »انجمن ناشران«  نشان می دهد 
که فروش در بازار کتاب در سال ۲۰۲۲ در مقایسه 
با سال ۲۰۲۱ با ۴ درصد افزایش همراه بوده است و 
در مجموع ۶۶۹ میلیون کتاب فیزیکی در بریتانیا به 
فروش رسیده که بیشترین آماری است که تاکنون 

به ثبت رسیده است.
به فروش کلی ۴.۱  با توجه  نیز  حوزه صادرات 
میلیارد پوند در سال ۲۰۲۲ با افزایش ۸ درصدی 
»آلیس  نوشته  »نفس گیر«   است.  بوده  همراه 
اوسمن«،  بیشترین صادرات از بریتانیا را داشت و 
با اقتباس از آن سریالی برای نتفلیکس ساخته شد. 
پنجمین جلد از این مجموعه کتاب در سال جاری 
منتشر خواهد شد و »اوسمن«  نیز ماه جاری از 

نگارش جلد ششم و پایانی این مجموعه خبر داد.
البته فروش داخلی با در نظر گرفتن ۲.۷ میلیارد 
پوند ۱ درصد کاهش داشت و افزایش در فروش 

کتاب های چاپی با بازار صادرات به وجود آمد.

به گزارش ایلنا، فیلم سینمایی »غریب« جدیدترین 
اثر محمدحسین لطیفی با نگاهی به بخشی از زندگی 
در سینماها  امسال  نوروز  بروجردی  شهید محمد 
اکران شد و تا امروز توانسته حدود ۶ میلیارد تومان 

فروش داشته باشد.
این فیلم سینمایی روایتگر اقدامات شهید بروجردی 
)با بازی بابک حمیدیان( و جمعی از همرزمانش در 
غرب کشور برای سامان دادن به اوضاع و رسیدگی 

به شرایط مردم است.
هنری  فرهنگی  سازمان  از  محصولی  »غریب« 
اوج است که اولین نمایش خود را در چهل ویکمین 
هفدهمین  در  و  کرد  تجربه  فجر  فیلم  جشنواره 
جشنواره فیلم مقاومت نیز توانست جایزه بهترین 

فیلم را از آن خود کند.
به بهانه اکران این فیلم سینمایی با محمدحسین 
لطیفی گفتگویی داشتیم که در ادامه مشروح آن را 

می خوانید:
 زندگی شهید بروجردی مملو از ماجراهایی است 
که می توانند برای تبدیل شدن به یک فیلم سینمایی 
شهید  زندگی  از  برش  این  چرا  باشند.  مناسب 
بروجردی که روایتگر اقدامات او در غرب کشور است 

را برای ساخت یک فیلم سینمایی انتخاب کردید؟
شهید  زندگی  سریال  که  بود  این  بر  ما  قرار   
بروجردی را بسازیم. قصه سریال از دوران کودکی 
ایشان شروع می شد و تا زمان شهادت ادامه داشت 
اما به هزار و یک دلیل که الان نیازی به گفتن آن ها 
و  اوج  سازمان  مسئولان  نظرات  جمیع  با  نیست، 
آقای عنقا به این نتیجه رسیدیم که فیلمی سینمایی 
بسازیم و به نظرم دراماتیک ترین لحظاتی که می توان 
برخوردی سینمایی با آن داشت و جان کلام را در 
شرایط بحران برای این شهید بیان می کرد جنگ ۲۲ 
روزه کردستان بود. به همین دلیل این برش از زندگی 

شهید بروجردی را انتخاب کردیم.
وقتی شخصیت اصلی فیلم را بر بستر جنگ و 
ایجاد  ملتهبی  تعریف می کنید شرایط  را  مقاومت 
می شود و قطعاً این شرایط دراماتیک تر و سینمایی تر 

است.
 شخصیت شهید بروجردی که در فیلم »غریب« 
تعریف شده نشانه هایی جزئی در رفتار و اخلاق دارد 
که مخاطب را با او همراه می کند. آیا این ویژگی های 
شخصیتی مثل صبور بودن، لبخند زدن و… واقعی 
هستند یا نویسنده برای ارتباط بیشتر با شخصیت 

اصلی فیلم به آن اضافه کرده است؟
حتی  و  اخلاقی  ویژگی های  صد  در  صد   
ویژگی های اینچنینی که در فیلم می بینیم و اینکه 
به  دست  هیچوقت  دارد  تأکید  بروجردی  شهید 
همگی  شود،  مجبور  اینکه  مگر  نمی برد  اسلحه 
در  ما  حتی  و  بوده  ایشان  اخلاقی  از خصوصیات 
بسیاری مواقع نتوانستیم ویژگی های اخلاقی ایشان 
را ترسیم کنیم چراکه ایشان بیش از آنچه که در فیلم 
می بینید روحیه ی مدارا داشتند و برای برقراری صلح 

تلاش می کردند.
 رجوع به شخصیت شهید بروجردی جدا از این 
او جذابیت سینمایی  پیرامون  بحث که ماجراهای 
کارکرد  چه  سیاسی  و  اجتماعی  لحاظ  به  دارند، 

امروزی می تواند داشته باشد؟
 من از زبان خیلی ها شنیدم که پس از دیدن 
»غریب« به این نکته اشاره کرده اند که ما در روزگاری 
شهید  مثل  نفر   ۱۰ اگر  شاید  که  می کنیم  زندگی 
بروجردی داشتیم بسیاری از مشکلاتمان حل بود. 
این نشان می دهد که اتفاقاً فیلم »غریب« در زمان 
خوبی ساخته شده است. کسی که وقتی می بیند دو 
دستگی ایجاد شده، خطاب به افراد می گوید آنقدر 
دشمن دارم که نمی دانم با آن ها باید بجنگم یا خیر، 
برای امروز ما حرف های بسیاری دارد. امروز شاهد 
هستیم که یک دو دستگی در مملکت مان در حال 
شکل گیری است و اگر بخواهیم نگاه دقیقی داشته 

باشیم بیش از هر چیز به تعامل و گفتگو نیاز داریم 
و شهید بروجردی این نکته را به ما گوشزد می کند 

و می آموزد.
نکته دیگر این است که باید به مردم اعتماد کرد 
و این نگاه در عملکرد شهید بروجردی وجود دارد و 
در گوشه گوشه فیلم »غریب« به چشم می خورد. 
مصداق های زیادی در فیلم وجود دارد که با آن ها 
برخورد خواهید کرد اما نکته قابل تأمل این است 
و  شد  نوشته  فیلمنامه  این  وقتی  بگویم  باید  که 
فیلمبرداری را آغاز کردیم، ۱۰ روز بعد اتفاقات تلخ 
و ناخوشایند سال گذشته در کشور رخ داد. در واقع 
اگر مصداق هایی هم وجود دارد باید بگویم که این 
موارد بر اساس اتفاقات سال گذشته در فیلمنامه 

گنجانده نشده است.
اما می توان مصداق هایی را در فیلم مشاهده   
کرد که این شائبه را به وجود می آورد که شما قصد 
داشته  اخیر  ماه های  اتفاقات  به  اشاره ای  داشتید 

باشید.
 این نوعی پیش بینی ما بود، اگر لحظات فیلم 
با شرایط و گفتگوهایی که امروز در جامعه شاهد 
هستیم همخوانی دارد به این دلیل است که حتی 
بگذاریم،  سرپوش  یا  کنیم  کتمان  بخواهیم  اگر 
پیش نیازهای شکل گیری التهاب در جامعه ما وجود 
داشته است. مردم نیاز به اعتماد و زندگی در آرامش 
در  بروجردی  شهید  که  است  نکاتی  این ها  دارند. 
کل  به  می توانید  را  آن  شما  و  می گوید  کردستان 
ایران تعمیم دهید. ما باید جنسی از مدیران را در 
کشورمان شاهد باشیم که با مردم در تعامل باشند 
و شهید بروجردی چنین شخصیتی است و می تواند 

الگویی برای همه مدیران باشد.
 با این تفاسیر می توان »غریب« را فیلمی سیاسی 

دانست؟
نمی دانم،  سیاسی  فیلمی  اصلاً  را  »غریب«   
و علاقه ای  نیستم  اصلاً شخصیتی سیاسی  خودم 
هم به سیاست و گفتگوهای سیاسی ندارم و حتی 
به مدیران ارشد کشور که خواستار گفتگو بودند؛ 
شما  چون  نداریم  گفتگویی  هم  با  ما  که  گفته ام 
سیاستمدار هستید و من فکر می کنم هنرمند هستم 

که البته شاید هم نباشم.
هنر پدید آمده تا انسان بسازد اما سیاست همیشه 
انسان را خراب کرده است. من شخصاً سعی می کنم 
آلوده به سیاست و سیاست بازی نشوم؛ آنچه که 

احساس می کنم درست است را می گویم و سعی 
می کنم حرف غلطی نزنم.

 با این حال در فیلم »غریب« نشانه های سیاسی 
بسیاری وجود دارد. مثلاً شخصیت منفی فیلم با 
بازی مهران احمدی در فرانسه تحصیل کرده و از 
این کشور به ایران آمده است. چرا کشور فرانسه را 
برای این شخصیت انتخاب کردید، آیا این شخصیت 

واقعی است یا این انتخاب معنایی دارد؟
 بحث این شخصیت خیلی طولانی است ولی 
وقتی سریال به فیلم سینمایی تبدیل شد، حامد عنقا 
ترکیب سه شخصیت منفی این قصه که بر اساس 
واقعیت بودند همه را در قاموس یک شخصیت قرار 
داد که مهران احمدی نقش آن را ایفا می کند. چون 
یکی از این شخصیت ها در فرانسه درس خوانده باید 
بگویم که انتخاب کشور فرانسه به دلیل وفاداری به 

واقعیت است و دلیل دیگری ندارد.
 دیگر کاراکترهای فیلم غیر از شهید بروجردی 

واقعی هستند؟
 همه کاراکترهای فیلم واقعی هستند و خیلی از 
افرادی که کاراکترشان را در »غریب« می بینید، الان 
زنده هستند. در رابطه با اتفاقات و ماجراهای فیلم 
هم باید بگویم که ما بر اساس تحقیقات میدانی و 
خاطراتی که مطرح شده به وقایع داخل فیلم رسیدیم 

و همه آن ها توسط نویسنده دراماتیزه شده اند.
 فیلم »غریب« در سکانس های جنگی اش که در 
شهر اتفاق می افتد یادآور فیلم »نبرد الجزایر« است 
که در مصاحبه قبلی به تأثیرپذیری از این فیلم اشاره 
کردید. چه شباهتی به لحاظ موقعیت نسبت به این 

فیلم و »غریب« وجود دارد؟
 غیر از اینکه ۴۰ سال پیش »نبرد الجزایر« را 
»غریب«  در  اما  ندیدم  را  فیلم  این  دوباره  دیدم 
اشاره ای به »نبرد الجزایر« کرده ایم و هیچ ابایی هم 
نداریم که بگوییم احتمالاً از این فیلم تأثیر گرفته ایم. 
اما باید به این نکته توجه داشته باشیم که هرچند 
»نبرد الجزایر« در زمان خود فیلمی پیشرو است اما 
سینما امروز تغییر کرده و ما باید بیشتر به واقعیت 

نزدیک شویم.
بسیار  شهری  جنگ  سکانس های  فیلمبرداری 
با  چشمگیری  تفاوت های  و  است  دشواری  کار 
فیلمبرداری میدان جنگ دارد و این سخت بودن کار 
وقتی بیشتر می شود که ما تجهیزات کافی و آنچنانی 
را هم برای فیلمبرداری نداریم و اگر پشت صحنه ها 

دیده شوند همه متوجه این مسئله می شوند.
 در فیلم »غریب« نشانه های دیگری هم وجود 
دارد که می تواند اشاره ای به امروز کشور ما باشد. 
به عنوان مثال چرا شخصیت نفوذی فیلم را فردی 
انتخاب کردید که در یک سکانس سعی دارد مردم را 

مجبور کند نماز بخوانند؟
 این شخصیت ها و اتفاقات و صحنه ها بر اساس 
شده اند.  گنجانده  فیلم  در  ما  میدانی  تحقیقات 
روی  عنقا  آقای  است،  غریب  صادقانه  »غریب« 
این اسم تأکید داشت و خودشان هم آن را پیشنهاد 
دادند و وقتی این اسم مطرح شد من احساس کردم 

که واقعاً عنوان مناسبی است.
می گوید  ما  به  پیش  سال ها  بروجردی  شهید 
نفوذی ها  از  نیست،  ارتش  درد  فقط  نفوذی  که 
بترسید. متأسفانه ما در طول این سال ها حواسمان 
پاپ  از  کاتولیک تر  را  که خودشان  نفوذی هایی  به 
برای  آن ها  حالیکه  در  نیست؛  می دهند،  نشان 
کشور خطرناک تر هستند. شخصیتی مثل محمد 
را  خود  همه  که  دارد  قرار  شرایطی  در  بروجردی 
همراهِ او نشان می دهند اما او غریب است چراکه 
داشته  توجه  است.  متفاوت  بسیار  ایده آل هایش 
باشید که این شرایط مربوط به سال های اول انقلاب 
است و ما امروز در شرایطی هستیم که سال ها از 
به  بیشتر حواس مان  باید  و قطعاً  انقلاب گذشته 
این نفوذی ها باشد چراکه نفوذی ها خیلی بیشتر از 

گذشته در کشورمان ریشه دوانده اند.
 آیا از شرایط اکران و میزان استقبالی که از فیلم 

»غریب« صورت گرفته، رضایت دارید؟
 وقتی که فیلم در نوروز اکران می شود و ماه 
من  است  ایام  این  با  همزمان  هم  رمضان  مبارک 
معتقد بودم که در این شرایط باید اقداماتی جدی 
که  گفتند  دوستان  بگیرد؛  صورت  تبلیغات  برای 
اختصاص  فیلم  به  بیشتری  تیزرهای  تلویزیون 

می دهد.
من معتقدم اگر فیلم خوب باشد ممکن است در 
اکران در مقابل یک فیلم کمدی نتواند فروش جالب 
توجهی داشته باشد. البته من چندین فیلم کمدی 
فیلم  از دیدن یک  بعد  ولی می دانم که  ساخته ام 
آن را دور می اندازید و چیز زیادی  کمدی معمولاً 
از آن به یاد نمی آورید و فقط خنده هایتان را به یاد 
می آورید در حالیکه امثال فیلم »غریب« در بایگانی 

تاریخ سینمای ایران می ماند.

موزه هنرهای معاصر با پایان نمایشگاه »آینه در آینه ۲« در حال 
آماده سازی نمایشگاه جدیدی است که البته هنوز جزییات آن اعلام 

نشده است.
به گزارش ایسنا، نمایشگاه »آینه در آینه« شماره ۲، روز سه شنبه 
ـ ۱۸ بهمن ماه سال ۱۴۰۱ ـ در موزه هنرهای معاصر تهران افتتاح شد. 
موزه هنرهای معاصر تهران که پس از نمایشگاه »مینیمالیسم و 
کانسپچوال آرت« به دلیل بازسازی و تعویض کف پوش ها تعطیل 
شده بود، همزمان با دهه  فجر بازگشایی شد و در جریان نمایشگاهی 
با موضوع »تهران ۵۷« عکس های قربان خلیلی روی دیوار رفت. این 
رویداد هنری که همزمان با جشنواره تجسمی فجر ۱۴۰۱ برپا شد، در 

ادامه مسیر »آینه در آینه ۱« سال ۱۴۰۰ شکل گرفت. 
با  ایران  تحولات هنر معاصر  بر  نیز مروری  آینه ۱«  در  »آینه 
ـ ۱۳۵۳ بود  اعتراضی در سال های ۱۳۶۳  انقلابی و  موضوع هنر 
که گفته شد از هم افزایی گنجینه  موزه هنرهای معاصر تهران با 
گنجینه آثار حوزه هنری، انجمن عکاسان انقلاب و دفاع مقدس، 
مجموعه های شخصی و سایر گنجینه های آثار هنری کشور شکل 

گرفته است.

با گذشت یک سال از »آینه در آینه ۱«، این بار آثاری در قالب 
نمایشگاه »آینه در آینه ۲« در موزه هنرهای معاصر تهران به روی 
دیوارها رفت. کیوریتوری این مجموعه را مجتبی کوچکی بر عهده 
داشت و قرار شد که این آثار تا روز ۲۰ فروردین ماه سال ۱۴۰۲ بر 

جای خود باقی بماند. 
قربان خلیلی عکاس متولد سال ۱۳۲۶ بود که غالب فعالیتش در 
زمینه ثبت تصاویر را می توان در حوزه عکاسی مطبوعاتی دانست. 
او عکس های سیاه و سفیدی را مرتبط با وقایع انقلاب اسلامی ایران 

ثبت کرده بود. 
البته عبادرضا اسلامی کولایی، مدیر موزه هنر های معاصر در 
زمستان سال گذشته با اشاره به نمایشگاه آینه در آینه ۲ که با 
موضوع دهه فجر برگزار شد، گفته بود »پس از آن ما برنامه های 

گنجینه را دنبال خواهیم کرد و به مرور آغاز خواهند شد.«
در نهایت عکس های قربان خلیلی تا روز ۲۰ فرودین ماه ۱۴۰۲ بر 
دیواره موزه  هنرهای معاصر تهران باقی ماند و حالا موزه در حال 
آماده سازی برای نمایشگاهی جدید است که البته جزییات آن قرار 

است در جریان نشستی خبری توسط رسانه ها اعلام شود.

محمدحسین لطیفی مطرح کرد

وجردی و مراقبت از نفوذی های کاتولیک تر از پاپ شهید بر
محمدحسین لطیفی با اشاره به اینکه نشانه ها، اتفاقات و گفتگوهایی در فیلم »غریب« وجود دارد که می توان آن ها را به مسائل امروز کشور تعمیم داد، 

تأکید کرد: فیلمنامه و شروع فیلمبرداری »غریب« پیش از اتفاقات ماه های اخیر کشور نوشته شد.

موزه هنرهای معاصر خود را برای مهمان جدید آماده می کند

شهید 
بروجردی تأکید 

دارد هیچوقت 
دست به اسلحه 

نمی برد مگر 
اینکه مجبور 
شود، همگی 

از خصوصیات 
اخلاقی ایشان 

بوده

کارگردان فیلم »آهنگ دو نفره« می گوید، برای ساخت این کمدی موزیکال با 
حساسیت هایی مواجه شده که یک فیلمساز زن در اولین تجربه  سینمایی اش 
سراغ فیلمی برای گیشه برود ولی او به توصیه عباس کیارستمی تلاش کرده نه 
تنها از ورود به سینمای تجاری پرهیز نداشته باشد بلکه نگاه مخصوص خود را 

در فیلمش دنبال کند.
»آهنگ دو نفره« اولین فیلم بلند سینمایی آرزو ارزانش است که به عنوان 
فارغ التحصیل کارگردانی سینما، تعدادی تجربه  مستندسازی داشته و با وجود 
چند سال شاگردی عباس کیارستمی تصمیم گرفته مسیر فیلمسازی خود را با 
یک کمدی تجاری آغاز کند که از فردا، ۳۰ فروردین ماه روی پرده سینماها می رود.

او در گفت وگویی با ایسنا درباره این تجربه خود بیان کرد: ابتدا طرح »آهنگ 
نوشته  آقای مصطفی زندی  و  بود  نفره« که یک کمدی درباره موسیقی  دو 
بود به دست من رسید که آن را دوست داشتم و بعد فیلمنامه را آقای بابک 
کایدان نوشت و در نهایت با آماده شدن فیلمنامه، آقای نوروزبیگی تهیه کنندگی 
فیلم را قبول کردند و برای پروانه ساخت فیلم و نیز مرحله ساخت پیگیری و 
حمایت کردند. البته چهار ماهی طول کشید تا فیلمنامه مجوز بگیرد چون گویا 
حساسیت هایی هم وجود داشت که من به عنوان یک فیلمساز زن، قصد دارم 

یک فیلم کمدی برای گیشه بسازم.
ارزانش درباره اینکه آیا واقعا این موضوع برای او به عنوان یک فیلمساز زن 

سختی هایی داشته چرا که بیشتر همکارانش سراغ فیلم های هنری و اجتماعی 
می روند، گفت: من معتقدم فیلم باید ساخته شود تا مردم ببینند و پول آن 
هم در بیاید. البته برای آن هایی که می گویند سینما یک هنر است احترام قائلم 
ولی من معتقدم سینما صنعت است هرچند سینما در ایران هنوز صنعت 
نیست بلکه یک سینمای بومی محلی است که شمایلی از سینمای صنعتی را 
نشان می دهد. سینمای صنعتی به این معناست که مثلا برای یک نقش چند 
بازیگر در اختیار داشته باشیم تا حق انتخاب وجود داشته باشد ولی ما زمانی 
که می خواستیم فیلم را کلید بزنیم دوران کرونا بود و بازیگرها یا کار نمی کردند یا 
بیشتر آن ها در سریال های شبکه نمایش خانگی با قراردادهای طولانی مشغول 
بودند. این ها کار را برای ما بسیار سخت کرد در صورتی که اگر سینما، در اینجا 
هم صنعت بود برای نقش های متفاوت کار را بهتر می شد پیش برد. همچنین ما 
برای فیلم به دنبال یک بازیگر - خواننده می گشتیم که بازیگر با ویژگی خوانندگی 
کم داریم و آقای فرزاد فرزین از معدود هنرمندان واجد شرایط بود که علاوه بر 

خوانندگی، تجربه بازیگری هم داشت.
ارزانش در پاسخ به اینکه اولویت خودش برای فیلمسازی چیست و آیا صرفا 
فیلم های تجاری و سرگرم کننده را می پسندد؟ گفت: به نظرم ساخت فیلم 
سرگرم کننده یا فیلمی که دغدغه های اجتماعی را مطرح کند، در کنار هم می تواند 
مهم باشد. منتها به شرایط هم بستگی دارد؛ دو سال قبل و زمانی که »آهنگ دو 

نفره« را ساختیم دوران شیوع کرونا بود که خیلی از مردم در خانه افسرده شده 
بودند و ما فکر کردیم که این فیلم می تواند مردم را بخنداند یعنی امیدوار بودم که 
اگر کمی خنده  هم به لب مخاطب بنشاند، موفق شده ایم چون در آن زمان براین 
باور بودم که باید به مردم امید داد و الان هم بر این باور هستم که باید فیلم 
سرگرم کننده و کمدی ساخته شود؛ البته خودم به فیلم های معمایی - پلیسی و 

جنایی هم علاقه زیادی دارم.
او یاداور شد:  برخی همکاران و دوستانم بخاطر سابقه  هنرجویی و شاگردی من 
نزد آقای عباس کیارستمی می گفتند که چرا می خواهی کمدی بسازی؟ جواب 
من این بود که وقتی ایشان زنده بودند یک بار گفتم که می خواهم فیلم کمدی - 
تجاری بسازم و ایشان استقبال کردند و گفتند کار خوبی می کنی اما نگاه خودت 
را داشته باش. من هیچ وقت این جمله را فراموش نمی کنم. فکر می کنم این 
فاجعه است که مثلا فیلمی در هنر و تجربه بسازم و اکران کوتاهی داشته باشد 
و بعد هم آن را در کمد نگه دارم. چرا باید وقت دیگران را هم بگیرم و هزینه زیاد 
هم صرف کنم تا آخر مخاطب زیادی فیلم را نبیند؟ من ترجیح می دهم فیلمی 

تجاری و مردم پسند بسازم و به نظرم این یعنی سینما.
ارزانش در پایان بیان کرد:  فیلم »آهنگ دو نفره« قرار بود مهرماه سال گذشته 
اکران شود ولی با توجه به شرایط جامعه و وضعیت سینماها، اکران را به تعویق 
انداختیم و در نهایت به اکران عید فطر رسیدیم. این یک فیلم کمدی رمانتیک 

موزیکال است که تلاش شده برای خانواده ها باشد و امیدوارم علاقه مندان سینما 
از آن استقبال کنند.

کیان افشار،  بهاره  مهرانفر،  احمد  بازیگرانی همچون  نفره«  دو  »آهنگ  در 
امیرحسین رستمی، فرزاد فرزین و علیرضا استادی ایفای  نقش کرده اند.

تشویق کیارستمی برای ساخت فیلم تجاری!


